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ســرویس سیاســی - یک فعال سیاسی 
اصلاح طلب گفت: من اطلاع دارم که قانونی تحت 
عنوان عدم به کارگیری افراد در مشــاغل حساس 
باعث شــده از حضور بسیاری از مدیران و حتی 
اســتانداران جلوگیری شود و استعلام برخی را با 

تاخیر پاسخ می دهند یا پاسخ نمی دهند.
محمود میرلوحی فعال سیاسی اصلاح طلب 
در ارزیابی عملکرد دولت چهاردهم گفت: برای 
ارزیابی کار دولت، باید یک شــاخص هایی را در 
نظر بگیریم. می تــوان گفت دولت در ایران فعلا 
۲۰ تا ۳۰ درصد کار اجرایی کشــور را در اختیار 
دارد. دیدم که وزیر علوم در جلســه با نمایندگان 
ولی فقیه در دانشگاه ها، یک نظر کارشناسی داده و 
گفته کار فرهنگی با کار سرهنگی انجام نمی شود، 
باید آداب و شیوه خود را داشته باشد و دیدم چقدر 
یک رسانه ای علیه او حرف های تندی زده است و 

حرف های او را خلاف دانسته است. 
وی افــزود: در نمونه دیگــر، وزیر اقتصاد 
یــا نماینده ای در مورد بنزیــن نظری داد و گفتند 
با وجود جلســات هماهنگی رؤســای قوا شما 
می دانســتید که کاندید شــدید و می دانستید که 
گرفتــن برخی تصمیمات در حوزه اختیارات آن 
نهاد اســت. واقعیت این است که متاسفانه امروز 
مجلس و دولــت، خیلی اختیــارات محدودی 
برای شان مانده و بخش قابل توجهی از اختیارات 
به جاهای مختلف رفته است. آقای پزشکیان هم 
با شــناخت این وضعیت قول چندانی نداد. یکی 
از قول هایــی که داد ایــن بود که دعوا نکنیم، یک 
جناح و یکدستی در کشور نافرجام و بی سرانجام 
است و بیاییم با هم همکاری کنیم که حالا عنوان 
وفــاق را پیدا کرده اســت. یکی از وعده هایی که 
داد این بود که برنامه هفتم را اجرا می کند و دیگر 
آنکه سیاســت های کلی و چشم انداز ۲۰ ساله را 
مورد توجه قرار می دهد و در مواردی مثل گشت 
ارشاد، فیلترینگ، دانشــگاه ها و رفتار مناسب با 
دانشــجویان، حفظ کرامت مردم را خیلی مورد 

توجه قرار می دهد.
میرلوحــی تصریح کــرد: در حال حاضر 
اگــر بخواهیم به وضعیت موجــود نگاه کنیم، به 
نظر می رســد نکات مثبــت و غیرمثبت هم دارد 
و می توان گفت هنوز مطالبات پاســخ داده نشده 
است. بالاخره ایشان وزیر زن را به کابینه آورد، یک 
معاون رئیس جمهور از اهل سنت را انتخاب کرده 
است و تاکنون سه استاندار در سه استان سیستان و 
بلوچستان که بلوچی است، کردستان که کردزبان 
بوده و برای اســتان خوزستان نیز استاندار عرب 
زبان منصوب کرده که مردم محلی راضی هستند. 
بخش های حاشیه ای و مسائل قومی سال ها در این 

سه استان مطرح می شد و تا به حال برای هرکدام از 
این استان ها  ۲۰ استاندار رفته است که هیچ کدام 
از اهل ســنت، بلوچ ها و عرب زبانان نبودند. همه 
هم می دانند که در سیستان و بلوچستان بخشی از 
ساکنین آنجا بلوچ ها هستند یا در خوزستان بخش 
قابل توجهی از آنها عرب ها هستند و یا کردستان، 
مســأله کردها و اهل سنت مطرح است. یا بعضی 
از معاونین زن که انتخاب می شوند این موارد جز 
نکات مثبت و اتفاقات خوب است، به نظر می رسد 
از نظــر تحصیلی نیز دولت تلاش کرده در بعضی 
از این انتصابات تحصیلات منصوبان و مدیران را 

بالاتر بیاورد.
این فعال سیاسی گفت: برخی از دوستانی که 
رأی دادند و برخی که رأی ندادند، مطالباتی دارند 
و برخی از مطالبات مشخصا در حوزه فیلترینگ 
یا تعطیل شدن رفتارهای گشت ارشاد بود که البته 
به نظر می رسد فعالیت گشت ارشاد کم شده و به 
وسعت روش گذشته نیست. در گذشته سیاست 
یکدست سازی و خالص سازی باعث شده بود که 
جوانان غیــر از جمع خالص ها نتوانند به دولت، 
سیستم اداری کشــور یا کرسی استادی دانشگاه 
برسند. در ســال های اخیر خیلی از افراد مستعد 
و صاحــب صلاحیت از نظر تحصیلات و دانش 
نمی توانستند، جایگاهی داشته باشند. شرایط ورود 
به دانشــگاه تغییر کرده بود، دانشجویان و اساتید 

غیرهمسو اخراج می شدند. 
افرادی را می شناســم کــه دلایل کافی برای 
اســتخدام آنان وجود داشت و استحقاق آن را هم 
داشتند اما به بهانه های مختلف این کار انجام نمی شد 
و ارتقای اساتید نیز با تاخیر انجام می گرفت که این 
کارهایی است که باید در دانشگاه ها و ادارت انجام 
شــود و دولت هم در این مدت نشــان داده که در 
این موضوعات تدبیرهایی انجام داده اســت.  من 
اطلاع دارم که قانونی تحت عنوان عدم به کارگیری 
افراد در مشــاغل حســاس باعث شده از حضور 
بســیاری از مدیران و حتی استانداران جلوگیری 
شــود و استعلام برخی را با تاخیر پاسخ می دهند 
یا پاسخ نمی دهند. همین حرف ها و بهانه ها را در 
روزنامه ها و رســانه های تندرو می بینیم. معنای 
وفاق این نیســت که افراد فقط از اردوگاه رقیب 
یعنی به دولت آقای پزشکیان بیایند. نیروهایی که 
طرفدار آقای پزشکیان هستند و کسانی که در ستاد 
ایشان فعال هستند بعضا رد صلاحیت شدند و یا 
نمی گذارند کار کنند و متاسفانه رقبا در این موراد 
به طور کامل از ابزارشان استفاده می کنند. وفاق به 
معنای این اســت که همه با هم باشیم اما جریان 
رقیب با ابــزاری که در اختیار دارد می گوید همه 
بــا من و آن هایی که من را قبول دارند می توانند با 

سیستم من کنار بیایند حضور داشته باشند. 
میرلوحی تصریح کرد: آقای رئیس جمهور 
قــول دادند که مذاکرات را انجــام داده، برجام را 
احیا کرده و مســئله FATF را حل کنند. در رابطه 
با منطقه هم قرار شد مناسبات را تقویت کنند. اما 
امروز تقریبا رســانه های وابسته به جریانی که در 
انتخابات نه شنیدند و رای نیاوردند تلاش می کنند 
از طریق ابزارها و امکاناتی که دارند، مقاومت کنند. 

باید این مسیر باز شود و بگذارند همه بیایند نه آنکه 
فقط آن هایی بیایند که خودشان قبول دارند. نزدیک 
به یکی دو دهه است که کشور را در انحصار خود 
گرفتند. آن هایی که بیرون بودند را قبول نمی کردند 
و از حضورشان در سازمان هایی مثل نظام مهندسی، 
نظام پزشکی، اتاق بازرگانی و ... جلوگیری می شد. 
حالا باید تلاش شــود که برای مصلحت کشور با 

هم همکاری و وفاق داشته باشیم.
این فعال سیاســی گفت: باید موانع حضور 
نیروهــای اصلاح طلــب، جوانــان با ســواد و 
خوش فکر، زنان، و ایرانیان مقیم خارج از کشــور 
حذف شود و دغدغه رفت و آمد این افراد برطرف 
شود. باید این موانع بیشتر رفع شود تا همه بتوانند 
بیایند. واقعیت آن است که اصلاح طلبان همواره 
گفتند که آنقدر چالش های کشور گسترده، عمیق 
و بزرگ اســت که اگر همه جناح ها، ظرفیت ها، 
انگیزه ها و توانمندی هایشــان را بیاورند، باز هم 
نمی شود این مشکلات را در مدت کوتاه حل کرد. 
این ناترازی هایی که در حوزه اقتصاد وجود دارد، 
مسائل فرهنگی و اجتماعی موضوعاتی نیست که 
ظرف مدت ۶ ماه تا یک ســال رفع شــود. برخی 
مشــکلات تورم مربوط به ۸ تا ۱۰ ســال گذشته 
 و در بخش های دیگر مربوط به ۴۰ ســال گذشته 

است. 
وی تصریــح کرد : ناتــرازی آب موضوعی 
نیســت که به زودی برطرف شود. ناترازی انرژی 
مســئله ای نیســت که فکر کنیــم در مدت ۶ ماه 
حل می شــود. مسائل صندوق های بازنشستگی، 
پرســتاران و تامین اجتماعی سال هاست بر زمین 
مانده و موضوعی نیســت که با یکی و دو قدم و 

ان شاالله و ماشاالله بتوان آن را حل کرد. 
میرلوحی تصریح کرد: احساس می کنم آقای 
رئیس جمهور قدم های مثبتی برداشــتند. تلاش 
می کنند و سیاست خارجی شان فعال تر از گذشته 
شــده است. در داخل بخش هایی که باید اتفاقاتی 
بیفتد، آهنگ و سرعت کم است اما به نظر می رسد 

به قول هایی که دادند عمل می کنند.
وی با بیــان اینکه آقای رئیس جمهور مانند 
بقیه کاندیداها وعده های سر خرمن ندادند، گفت: 
ولــی بالاخره وعده هایی کــه دادند در اجرای آن 
وعده ها مصمم  و جدی تر هستند. به رقبای آقای 
رئیس جمهور عرض می کنم که با دولت ایشــان 
همکاری کنند چراکه ایــن کار به نفع مصلحت 
عمومی، منافع ملی اســت. همانطور که رهبری 
گفتند حل مســائل کشــور، موفقیت این دولت 
نیســت بلکه موفقیت همه کشور و ملت است. 
ســنگ اندازی نکنند و بگذارند کار پیش برود و 
آنقدر بی تابی نکنند. این فعال سیاسی اصلاح طلب 
گفت: متاسفانه وقتی یک جوان اصلاح طلب وارد 
سیستم می شود، می بینیم چند رسانه علیه او شروع 
به جوسازی و فضاســازی می کنند. این رفتارها 
بی انصافی است. رســانه ملی هنوز خیلی کند و 
لاکپشتی عمل می کند و می توان گفت اقداماتش 
هنــوز با مســائل و سیاســت های جدید دولت 
چهاردهم هم خوانی ندارد و این از جمله اتفاقاتی 

است که باید رخ دهد.

میرلوحیفعالسیاسیاصلاحطلب:

حلمسائلکشور،فقطموفقیتاین
دولتنیستبلکهموفقیتهمهملتاست

سیاسی

یک نماینده مجلس شورای اسلامی در نامه ای به معاون اول رئیس جمهور، پیشنهاداتی را برای اجرای صحیح قانون 
واردات خودروهای نو با پلاک مناطق آزاد مطرح کرد. 

ســرویس سیاسی - رئیس 
کمیسیون اجتماعی گفت: از آقای 
آملی لاریجانی تشــکر می کنیم به 
دلیل این که شــاهد بودم در صحن 
مجمع خیلی پیگیر طرح ساماندهی 
بودند، ولی آن موافقت و تلاش های 
ایشــان با این بیانیــه اخیر مجمع 
مغایــرت دارد زیرا نشــان می دهد 
بخشــی از مجمع به دنبال سیاسی 

کاری هستند.
علی بابایی کارنامــی درباره 
اطلاعیــه مجمــع در خصــوص 
ساماندهی کارکنان دولت مبنی بر این که مجلس نه ماده واحده ای که به آن ایراد 
گرفته شده را اصلاح کرده و نه اصرار خود را به صورت مکتوب به مجمع فرستاده 
است، گفت: بر اساس مستندات، این اطلاعیه مجمع کاملا اشتباه است. مجمع یا 
نمی داند و یا می خواهد سیاسی کاری کند، دلیلش هم مشخص است، به دلیل این 
که ماده واحده را شورای نگهبان ایرادی نگرفته بود و به تبصره ۲ ایراد گرفته بود، 
وقتی که شورای نگهبان به عنوان یک مرجع قانونی نظارت بر عملکرد مجلس، به 
ماده واحده ایرادی نمی گیرد و به تبصره ایراد می گیرد چه دلیلی دارد ماده واحده ای 
که به آن ایرادی گرفته نشده را دوباره بررسی کنم؟ در بیانیه مجمع گفته می شود 
در ماده واحده رفع ایراد صورت نگرفته است، مگر ایرادی وجود داشته است که 
رفع کنیم؟ شورای نگهبان نامه ای نداد و مکاتبه  ای در این خصوص نکرد. اولین 

اشتباه مجمع همین است که باید اصلاح کند.
رئیس کمیسیون اجتماعی ادامه داد: از آقای آملی لاریجانی تشکر می کنیم 
به دلیل این که شاهد بودم در صحن مجمع خیلی پیگیر بودند، ولی آن موافقت و 
تلاش های ایشان با این بیانیه مغایرت دارد زیرا نشان می دهد بخشی از اعضای 
مجمع به دنبال سیاسی کاری هستند. اما یادشان باشد مجلس هیچ گاه نمی گذارد 
صورت مســئله پاک شود و احقاق حق ملت از دایره قانون گذاری کشور خارج 
شــود. وی تاکید کرد: نکته بعدی این که تبصره ۲ بر اساس قانون محل اختلاف 
بود به مجمع رفت، ۲ الی ۳ بار در رفت و برگشت قرار گرفت، ما اصرار کردیم و 
این را رد کرد. این ها متوجه شدند با رد تبصره ۲ طرح اولیه ما که ماده واحده بود 
عملی می شود و به تعبیر خودشان دور می خوردند برای همین یک دفعه آمدند 
گفتند ماده واحده هم محل اختلاف است، شما چه زمانی به ما گفتید ماده واحده 
محل اختلاف است؟ هیچ گاه نگفتند، خود هیات نظارت هم هیچ وقت نگفت. من 
از آقای آملی لاریجانی که شخصیت بسیار محترمی هستند و ایشان را می شناسم 
و افتخار کشور ماست، خواهش می کنم دستور بفرمایند زیردستان و کسانی که 
ایــن اطلاعیــه را صادر کردند، آن را اصلاح کنند. مخصوصا بند ۳ و ۴ را اصلاح 
کنند تا مدبرانه با تعامل دولت، مجلس و مجمع یک کارگروه مشــترکی شــکل 
بگیرد عزیزان مجمع و شورای نگهبان، مجلس و سازمان امور استخدامی در یک 
کارگروه مشترک بنشینند و ببینند حق با کیست؟ اگر ما اشتباه کردیم، می پذیریم 

اگر آن ها اشتباه کردند، بپذیرند اشتباه کردند.
بابایی کارنامی تاکید کرد: همه ما اولا به دنبال منافع کشور هستیم، دوماً به 
پارامتری به اسم منافع مردم که جزئی از منافع کشور و بسیار مهم است، پای بند 
هستیم تا جفایی که به بعضی از کارمندان دولت که می شود را به زودی اصلاح 

کنیم.
وی درخصوص جلســه بین دولت و مجلس برای حل و فصل مشکلات 
طرح ساماندهی کارکنان گفت: دولت جلسه گذاشت، یک کارگروه تشکیل شد 
و قرار شــد اول این کارگروه به نتیجه برســد و آنها بعد با کمیسیون اجتماعی به 

نتیجه برسند.

سرویس سیاســی - رئیس 
فراکســیون گردشــگری مجلس 
شورای اســلامی اعلام کرد که در 
حال رفع موانع توسعه گردشگری 

در کشور هستیم.
زهرا خدادادی در نشست شهر 
آرمانی که این هفته با محوریت ستاد 
گردشگری شهرداری تهران برگزار 
شد با تاکید بر اینکه در چند سال اخیر 
اقدامات خوبی در زمینه گردشگری 
انجام شده است، گفت: در سال های 
اخیر گردشگری جزو اولویت های 

کشور نبود چون منبع درآمد نبوده اما امروز با وجود کسری بودجه حقیقتا جای 
خالی فعالیت گردشگری در این حوزه احساس می شود.

وی با اشاره به درآمدزایی کشورهای همسایه و توسعه آنها افزود: ما کشور 
چهار فصلی داریم با تنوع صنایع دستی بالا. بنابراین ما نیز این ظرفیت ها را داریم 

که با مدیریت درست وارد مسیر شویم.
خدادادی با بیان اینکه باید به ســمت اولویت دادن به گردشــگری داخلی 
حرکت کنیم، گفت: ابتدا باید مســیر را برای هموطنان و سپس سهولت را برای 
همســایگان و گردشــگران سایر کشورها فراهم کنیم و بتوانیم با تبلیغات منفی 
معاندان علیه کشور با ایران شناسی و شناساندن میراث فرهنگی مبارزه کنیم، در 
حوزه صنایع دستی بانوان بیش از آقایان در حال فعالیت هستند، در مجلس شورای 
اسلامی در تلاشیم موانع را برطرف کنیم، مشکلات را شناسایی و به بدنه وزارت 
میــراث فرهنگی منتقل و در جهت رفع موانع قدم برداریم؛ چراکه ما نمایندگان 

مجلس باید صدای رسای مردم باشیم.

سرویس سیاسی - فرشاد ابراهیم پور، نماینده 
مردم ایذه و باغملک در مجلس شــورای اســلامی 
در نامه ای خطــاب به محمدرضا عارف، معاون اول 
رئیس جمهور پیشــنهاداتی برای انضباط در اجرای 
قانــون واردات خودروهای نو بــا پلاک مناطق آزاد 

مطرح کرد. متن کامل این نامه به شرح زیر است:
همانطور که مستحضرید موضوع خودروهای 
وارداتی نو یا مستعمل با پلاک مناطق آزاد که در مصوبه 
شــماره ۱۹۰۰۵۸ مورخ ۱۴۰۲.۱۰.۱۹ در خصوص 
آئین نامه اجرای بند )ث( تبصره ۷ قانون بودجه سال 
۱۴۰۲ و نیز مصوبه شماره ۶۱۶۸۷ت/۶۶۵۳۸ مورخ 
۱۴۰۳.۴.۲۴ هیئت محترم دولت مورد بررســی قرار 
گرفته اســت، مدت ها است موجب بروز مشکلاتی 
برای شــهروندان محترم آن مناطق شده است.از آنجا 
که اتخاذ تصمیمی کارآمد برای مدیریت و رسیدگی 
به این امر که از دولت قبل تاکنون پابرجاست، علاوه 
بر کاهش نارضایتــی هموطنان و مالکان خودروها، 
منبع درآمــد تازه ای نیز برای دولــت ایجاد خواهد 

کرد، لذا با علــم به تلاش وافر دولت محترم در نظم 
دهی بــه موضوع و نیز با توجه به افزایش مراجعات 
و مکاتبات هموطنان گرامی پیشــنهاداتی در راستای 
مصوبات موجود با هدف رفع موانع و بهبود شــرایط 
ارائه می گردد. امید است با مساعدت آن مقام ارجمند 
در آینده نزدیک شــاهد تسریع در سامان بخشی این 

حوزه باشیم.
۱. بازنگــری در درصــد اعلام شــده )%۹۵ - 
۱۳۵%( مأخذ تعرفه واردات خودروهای ســواری 
)۱۵۰۰ ســی ســی تا ۲۵۰۰ سی سی( بدون توجه به 
نو یا مستعمل بودن آنها )در قانون مقررات صادرات 
و واردات ابلاغــی از ســوی وزارت صمت( که بالا 
بودن حقوقــی و عوارض گمرکی و ارزش افزوده و 
به تبع آن عدم استقبال شهروندان در منطقه آزاد را در 

پی داشته است.
۲. لزوم توجه به استهلاک سالانه در ارزش گذاری 
خودروها با توجه به ســال ساخت بالای آنها )۲۰۱۷ 
و پیش از آن( به منظور جلوگیری از افزایش حقوق و 

عوارض گمرکی مترتب بر آن.
۳. ایجاد امکان مجوز ثبت سفارش و اظهار کالا 
در گمرک با اســتفاده از کارت ملی جهت شهروندان 
عــادی و فاقد کارت بازرگانی متقاضی خودروهای 

وارداتی.
۴. تعیین مسئول مستقیم صدور مجوز ورود و 
نوع مجوز ورود )ثبت سفارش یا ثبت آماری( موضوع 
ماده ۳ مصوبه شــماره ۱۹۰۰۵۸ مورخ ۱۴۰۲.۱۰.۱۹ 
هیئت محترم دولت به منظور جلوگیری از سردرگمی 

شهروندان و دستگاه های اجرایی.
۵. تعریف سازوکار مناسب جهت امکان تغییر 
پــلاک خودروها به پلاک ملی با توجه به درصد قابل 
توجه خودروهای پلاک منطقه آزاد )۳۰ تا ۵۰ درصد 

با حجم موتور بالای ۲۵۰۰ سی سی(.
۶. اعطای امتیازاتی مانند کاهش ارزش. کاهش 
مأخذ تعرفه ها و اختصاص درصد اســتهلاک سالانه 
بــه خودروهای منطقه آزاد بــه منظور جلوگیری از 
روند کاهشی تقاضا، برای تبدیل پلاک اروند به ملی 
)با توجــه به مصوبــه ه ۶۱۶۷۸ ت / ۶۶۵۳۸ مورخ 
۱۴۰۳.۴.۲۴ هیئــت محترم دولت با موضوع واردات 

خودروهای مستعمل با حداکثر ۵ سال ساخت.(
۷. تبدیل پلاک خودروها از منطقه آزاد به ملی در 

زمان ثبت سفارش نوع رویه بدون انتقال ارز.
۸. مشخص نمودن سازمان متولی )منطقه آزاد 
یا ســازمان بنادر و دریانوردی( جهت صدور قبض 
انبار )الکترونیکی یا دستی( برای مالکان خودروهای 
دارای پــلاک منطقه آزاد به عنوان ســند تعیین کننده 
مالکیت خودرو جهت اظهار کالا، ترخیص و تبدیل 

در گمرک منطقه.
۹. همســان ســازی قیمت خودروهای پلاک 

منطقه آزاد بعد از پلاک گذاری ملی با قیمت بازار.
۱۰. بازنگــری در مأخذ تعرفــه خودروهای 

مشمول.

باباییکارنامیمطرحکرد:

برخیازاعضایمجمعبهدنبال
سیاسیکاریهستند

رئیسفراکسیونگردشگریمجلساعلامکرد:

شناساییورفعموانعتوسعه
گردشگریدرمجلس

۱۰ پیشنهاد مجلس برای اصلاح طرح شد؛

وارداتباپلاکمناطقآزادرویدستانداز!

ســرویس سیاسی -  از ۳۱ استان کشــور، تاکنون ۲۰ استاندار مشخص 
شــده اند که حدود ۴۰ درصد آنها گرایش هــای اصلاح طلبانه دارند، ۵۰ درصد 
به عنوان مستقل عتدالخواه فعالیت می کنند و تقریباً ۱۰ درصد باقی مانده اصولگرا 

هستند.
دولت چهاردهم ، به رغم گرایش نزدیک به اصلاح طلبانه اش، در انتصاب 
اســتانداران، ترکیبی متنوع از اصلاح طلبان، اصولگرایان و مستقل عدالتخواه را 
به کار گرفته اســت. در این میان، درصد بالایی از اســتانداران به عنوان مستقل و 
عدالت خواه معرفی شــده اند؛ رویکردی که در عین تــلاش برای ایجاد وفاق، 
گمانه زنی هایی را در مورد رویکرد سیاســی و مدیریت استانی دولت پزشکیان 
برانگیخته است. آیا دولت اصلاح طلب با این ترکیب می تواند به اهداف توسعه ای 

خود دست یابد؟ 
و سئوال دیگر اینکه آیا این تکرار تجربه رحمانی فضلی در دولت اعتدالی 

حسن روحانی نیست؟ آیا آن تجربه موفق بود؟
دولت چهاردهم با ریاست جمهوری دکتر مسعود پزشکیان، استاندارانی با 
پیشینه های متنوع در استان های مختلف منصوب کرده است. از ۳۱ استان کشور، 
تاکنون ۲۰ اســتاندار مشخص شــده اند که حدود ۴۰ درصد آن ها گرایش های 
اصلاح طلبانــه دارند، ۵۰ درصد به عنوان مســتقل عتدالخواه فعالیت می کنند و 

تقریباً ۱۰ درصد باقی مانده اصولگرا هستند.
این استانداران عموماً دارای سوابق اجرایی و مدیریتی قابل توجهی هستند. 
بســیاری از آن ها پیش تر در ســمت های کلیدی ماننــد معاونت های عمرانی، 
سیاسی و امنیتی استانداری ها، مدیریت در وزارتخانه ها، و یا نمایندگی مجلس 
فعالیت داشته اند. از نمونه های برجسته این انتخاب ها می توان به بهرام سرمست 
)آذربایجان شرقی( و محمدعلی طالبی )کرمان( به عنوان اصلاح طلب، و مهدی 

جمالی نژاد )اصفهان( و محمدرضا بابایی )یزد( به عنوان اصولگرا اشاره کرد.
اســتانداران مســتقل نیز بخش بزرگی از این انتصابات را تشکیل می دهند 
و شامل شــخصیت هایی مانند احمد کرمی )ایلام(، سید محمدرضا موالی زاده 
)خوزســتان(، و جعفر مردانی )چهارمحال و بختیاری( هستند. این افراد عمدتاً 
به دلیل تجربه های گسترده در مدیریت اجرایی و تعامل سازنده در سطح استانی 
انتخاب شــده اند. استانداران اصلاح طلب شــامل بهرام سرمست، غلام حسین 
مظفری، آرش زره تن لهونی، محمدعلی طالبی، یدالله رحمانی، هادی حق شناس، 
و سید سعید شاهرخی هستند و سید معروف صمدی طبق شنیده ها نیز به زودی 
به عنوان اســتاندار اصلاح طلب آذربایجان غربی معرفی خواهد شــد. همچنین 

استانداران اصولگرا شامل مهدی جمالی نژاد و محمدرضا بابایی دره می باشند.
اســتانداران مســتقل و عدالت خواه شــامل احمد کرمی، ارسلان زارع، 
محمدصادق معتمدیان، جعفر مردانی گرم دره، بهمن نوری، ســید محمدرضا 
موالی زاده، منصور بیجار، حســینعلی امیری، اکبر بهنام جو، مهدی زندیه وکیلی، 
و حمید ملانوری شمسی هستند. دو استاندار اهل سنت سیستان و بلوچستان و 

آذربایجان غربی نیز در ترکیب تیم دولت چهاردهم قرار دارند.
اســتان های خراسان جنوبی، سمنان، زنجان، کرمانشاه، گلستان، مازندران، 
هرمزگان، آذربایجان غربی، اردبیل، البرز و قزوین هنوز استاندار ندارند که %۳۱ 

از کل استان های کشور را شامل می شود.
این انتصابات نشــان از رویکرد دولت پزشکیان به سمت توازن سیاسی و 
شعار وفاق و  بهره گیری از تخصص افراد، صرف نظر از گرایش های حزبی، برای 
پیشــبرد اهداف توســعه ای و تقویت تعاملات دارد. چنانچه به گفته ی اسکندر 
مؤمنی، وزیر کشور، گزینش استانداران مبنی بر گرایش های سیاسی نیست بلکه 
»مردم داری، توانمندی و کارآمدی« آن ها و »رفع مشکلات مردم« اولویت دارد.

پزشکیانچنداستانداراصلاحطلبو
اصولگرادارد؟

سه شنبه 22 آبان ۱4۰3، ۱۰ جمادی الاول ۱446 ،۱2 نوامبر 2۰24، شماره 4588، صفحه

ســرویس سیاسی - پزشکیان نه فقط با جبهه اصلاحات بلکه با طیف های 
مختلف اصولگرایی و حتی پایداری ها هم دیدار می کند و نمی خواهد دولتش در 

یک طیف سیاسی تعریف شود.
به تازگی هیئت رئیسه جبهه اصلاحات ایران به دیدار مسعود پزشکیان رفته 
است. بر اساس آنچه جواد امام، سخنگوی این تشکیلات سیاسی گفته است جبهه 
اصلاحات خطاب به پزشــکیان چند محور عمده را مطرح کرده اســت؛ از جمله 
آنکه باید همچنان در پی جذب آن بخشــی از جامعه بود که تمایل به شــرکت در 
انتخابات نداشتند و نباید از مسئولیت های اجتماعی طفره رفت. یکی از محورهای 
مهم دیگر انتقادهای اعضای جبهه اصلاحات به انتصاب های اخیر دولت به ویژه 
انتصاب استاندارها بوده است. این جمع از اصلاح طلبان به گفته جواد امام گرچه 
از پزشــکیان برای انتصاب زنان به برخی مقامات یا انتصاب از اقوام و اهل تسنن 
تقدیر کرده اند اما عدم انتصاب اصلاح طلبان به سمت استانداری را مورد نقد قرار 
داده اند. آنها در نهایت به پزشکیان گفته اند که به سمت مذاکره محدود با آمریکا در 

موضوع هسته ای برود.
نکاتی که اصلاح طلبان در دیدار با پزشکیان مطرح کرده اند از چند جهت قابل 
بررسی است؛ نخست آنکه به نظر می رسد هیئت رئیسه جبهه اصلاحات به ریاست 
آذر منصوری که پایگاه حزبی اش حزب اتحاد ملت است، به نوعی نماینده طیف 
جامعه گرای اصلاح طلبان اند. آنها دقیقا موضوعاتی را مورد بحث قرار داده اند که 
بیشتر و بیشتر از سوی حزب اتحاد ملت مطرح می شد؛ از جمله اینکه اصلاح طلبان 
بیش از نگاه سیاست محور باید بر توسعه سرمایه اجتماعی  شان کار کنند. این بخش 
از اصلاح طلبان باور دارند که باید دولت سراسر اصلاح طلب تشکیل می شد. آنها 
حتی پیش از انتخابات صراحتا می گفتند که جبهه اصلاحات به هیچ وجه زیر بار 
نامزد ائتلافی نمی رود؛ حتی زمانی که علی لاریجانی در انتخابات نامزد شد و هنوز 
نتیجه صلاحیتش مشخص نبود، آنها گفتند که به هیچ وجه از او حمایت نمی کنند 
و جبهه اصلاحات اعلام کرد که اگر از میان سه نامزد اختصاصی اصلاح طلبان یعنی 
جهانگیری، پزشکیان و آخوندی هر یک تأیید شود، از آنها حمایت می کنیم و در 
غیر این صورت جبهه اصلاحات هیچ نامزدی را مورد حمایت قرار نخواهد داد. 
این نگاه بعد از پیروزی پزشکیان هم جریان داشت؛ مشخصا آنکه جبهه اصلاحات 
و به ویژه هیئت رئیسه آن از روزهای نخست روی کار آمدن پزشکیان بر او به دلیل 
ترکیب وزرای پیشنهادی انتقاد کردند. آنها می گفتند که در دولت پزشکیان نباید هیچ 
نیرویی غیراصلاح طلب یا دستِ کم غیر اعتدالی حضور داشته باشد اما در ادامه مسیر 
پزشکیان نشان داد که تمایل دارد دولتی مبتنی بر وفاق ملی تشکیل دهد؛ به همین 
دلیل علاوه بر آنکه در کابینه اش وزرایی از میان اصلاح طلبان و اعتدالی ها قرار داد، 

تعدادی از وزرا را هم از میان نیروهای اصولگرا انتخاب کرد.
همین رویکرد تنوع و تکثر سیاسی در تشکیل دولت در ساحت های دیگر هم 
تکرار شــد؛ مشخصا در انتصاب استاندارها. حالا این موضوع برای طیف هایی از 
اصلاح طلبان بسیار سنگین تمام شده است و همان طور که می بینیم جبهه اصلاحات 

بخشی از نخستین جلسه خود با پزشکیان را به این موضوع اختصاص می دهد.
به نظر می رســد اگر طیف های دیگری از اصلاح طلبان با پزشــکیان دیدار 
می داشتند شاید دغدغه هایی مانند اقتصاد را هم مطرح می کردند اما همان طور که 
مشاهده می شود طیف  جامعه گرای اصلاحات که دست بالا را در جبهه اصلاحات 
ایران دارد، عمده موضوعات خود را معطوف به موضوعات سیاسیِ دلخواه خود 
کرده اســت. جلســه اخیر جبهه اصلاحات با پزشکیان به نظر می رسد که بیش از 
آنچه انتظار می رفت نقادانه بود که چنین شرایطی می تواند دو نتیجه به دنبال داشته 
باشــد؛ یا آنکه پزشکیان در ادامه مسیر خود را با خواسته های اصلاح طلبان تطبیق 
دهد که تا اینجای کار نشانه ای از به وجود آمدن چنین شرایطی دیده نمی شود زیرا 
پزشکیان نه فقط با جبهه اصلاحات بلکه با طیف های مختلف اصولگرایی و حتی 
پایداری ها هم دیدار می کند و نمی خواهد دولتش در یک طیف سیاسی تعریف شود 
و حالت دوم آن است که  همان طور که گفته شد، پزشکیان مانند آنچه تا اینجا دیده 
شده، دولتش را فراجناجی پیش ببرد که در این صورت ممکن است بخش هایی از 
جبهه اصلاحات نقدها را خطاب به دولت تندتر کنند. در این صورت به هیچ وجه 
نمی شود گفت همه اصلاح طلبان مخالف دولت خواهند شد زیرا اولا طیف های 
زیادی از اصلاح طلبان از رویکرد کنونی دولت که سعی در میانه روی سیاسی دارد، 
استقبال می کنند و عمدتا به جای خواسته های سیاسی-حزبی خواهان بهبود اوضاع 
اقتصادی و دیپلماتیک کشورند و ثانیا در خود جبهه اصلاحات هم یکدستی رأی 
و نظر درباره دولت وجود ندارد. بنابراین ادامه مسیر اصلاح طلبان با دولت بستگی 
به متغیرهای زیادی دارد که باید منتظر ماند و دید کدام متغیرها چه تأثیراتی را بر 

مناسبات میان اصلاح طلبان و پزشکیان می گذارد.

بهبهانهدیداراخیرهیئترئیسهجبههاصلاحاتباپزشکیان:

روابطاصلاحطلبانوپزشکیانچگونه
خواهدشد؟


